

النشرة اليومية للاتحاد **UAC DAILY MONITOR**

.

18 ايلول (سبتوبر) 2023 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية

31.7 Billion Dollars.. This Is What the "Metaverse" Adds To وليار دولار.. هذا وا تضيفه "الويتافيرس" للاقتصادات the Arab Economies العربية

A recent report shows that the market capitalization of the Metaverse sector around the world could reach \$ 900 billion by 2030.

According to a study by consulting firm Deloitte, the industry could add more than \$80 billion to the MENA region's GDP annually by 2035. The study estimated that by 2035, Metaverse technologies could contribute between \$20.2 billion and \$38.1 billion to the Saudi economy and between \$11.6 billion and \$22 billion to the Egyptian

economy. It could add between \$8.8 billion and \$16.6 billion to the UAE economy, and about \$2.6 billion to \$5 billion. Dollars for Morocco's economy, and between \$0.9 billion and \$1.7 billion for Jordan's economy.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



أظهر تقرير حديث أن القيمة السوقية لقطاع الميتافيرس حول العالم قد تصل إلى 900 مليار دولار بحلول عام 2030.

ووفقًا لدراسة صادرة عن شركة الاستشارات "Deloitte"، يمكن أن تضيف الصناعة أكثر من 80 مليار دولار إلى الناتج المحلى الإجمالي لمنطقة الشرق الأوسط وشمال إفريقيا سنويا بحلول عام 2035. وقدرت الدراسة أن تقنيات "الميتافيرس" يمكن أن تساهم على أساس سنوى بحلول عام 2035 ما بين 20.2 و 38.1 مليار دولار لاقتصاد السعودية، وما بين 11.6 و22

مليار دولار للاقتصاد المصري. وقد تضيف ما بين 8.8 و16.6 مليار دولار لاقتصاد الإمارات، وحوالي 2.6 إلى 5 مليارات دولار القتصاد المغرب، وما بين 0.9 و1.7 مليار دولار لاقتصاد الأردن.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

Oil Prices Rise Due To Supply Concerns and Recovering **Demand in China**

Oil prices rose, buoyed by expectations of a widening supply deficit in the fourth quarter after OPEC+ extended production cuts, as well as optimism about a recovery in demand in China, the world's largest crude importer.

Brent crude futures rose 5 cents, or 0.1 percent, to \$93.98 a barrel. West Texas Intermediate crude futures rose 15 cents, or 0.2 percent, to \$90.92 a barrel.

Crude rose for a third straight week to their highest since November after Saudi Arabia and Russia extended

production cuts until the end of the year as part of OPEC+ plans and as Chinese refinery output increased, supported by strong export margins.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)



ارتفاع أسعار النفط بفعل وخاوف الإودادات وتعافى الطلب فى الصين

صعدت أسعار النفط، مدعومة بتوقعات اتساع عجز المعروض في الربع الأخير من العام بعدما مددت "أوبك+" تخفيضات الإنتاج، إضافة إلى تفاؤل بشأن تعافى الطلب في الصين، أكبر مستورد عالمي للخام.

وزادُّتُ العقودُ الأجلُّة لخام برنت 5 سنتات أو 0.1 في المئة إلى 93.98 دولار للبرميل. وارتفعت العقود الأجلة لخام غرب تكساس الوسيط 15 سنتا أو 0.2 في المئة إلى 90.92 دولار للبرميل.

وارتفع الخامان لثالث أسبوع على التوالي ليلامسا أعلى مستوياتهما منذ نوفمبر/تشرين الثاني بعدما مددت السعودية وروسيا تخفيضات

الإنتاج حتى نهاية العام في إطار خطط مجموعة "أوبك+" ومع زيادة إنتاج المصافي الصينية مدعومة بهوامش تصدير قوية.

المصدر (موقع العربية نت، بتصرّف)

"Standard": Saudi Arabia Continues To Achieve "Vision 2030"

"Standard & Poor's" (S&P) maintained Saudi Arabia's credit rating in local and foreign currency at AA-1 with a "stable" outlook, based on its expectations that the government's reform agenda will continue to develop the development of the non-oil sector, in addition to public financial management efforts, and maintaining a balanced level of public debt.

Expecting that the Kingdom will achieve annual growth in the next three years at a rate of 3.4 percent, supported by the expected increase in

demand for oil and the noticeable growth in the non-oil sector. It revealed that inflation in Saudi Arabia has remained largely under control, expected to reach 2.7 percent in 2023, and an average of 2.3 percent in 2024-2026.

Source (Al-Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



"ستاندرد": السعودية مستورة في تحقيق "رؤية 2030"

بقت وكالة «ستاندرد أند بورز» (إس أند بي) على تصنيفها الائتماني للمملكة العربية السعودية بالعملة المحلية والأجنبية عند «إيه إيه 1-» مع نظرة مستقبلية "مستقرة"، وذلك استنادا إلى توقعاتها باستمرار أجندة الإصلاح الحكومية في تطوير تنمية القطاع غير النفطى، بالإضافة إلى جهود إدارة المالية العامة، والحفاظ على مستوى متوازن للدين

وإذ توقعت أن تحقق المملكة نمواً سنوياً في السنوات الثلاث المقبلة بمعدل 3.4 في المئة بدعم ارتفاع الطلب المتوقع على النفط والنمو

الملحوظ في القطاع غير النفطي، كشفت عن أنّ التضخم في السعودية ظل تحت السيطرة إلى حد كبير، متوقعة أن يبلغ 2.7 في المئة عام 2023، ومتوسط 2.3 في المائة في 2024 - 2026.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

IMF Mission: Lebanon Has Not Made the Required Reforms

The International Monetary Fund (IMF) mission, after concluding its visit and consultations in Lebanon, revealed that the Lebanese authorities have not implemented the required urgent reforms, which will affect the economy for years to come. The IMF criticized the lack of political will to make difficult, but critical, decisions to initiate reform.

According to the IMF, the lack of political will to make difficult decisions weakens the banking sector,

calling for comprehensive policy decisions to contain the fiscal deficit and start restructuring the banking system. There is an opportunity for comprehensive reforms to strengthen governance and accountability at the Central Bank of Lebanon, but the government needs to implement a coherent fiscal strategy to restore debt sustainability and make room for social and infrastructure spending.

Source (Al-Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)



Egyptian parliamentarian Omar revealed that the first review of the International Monetary Fund (IMF) of Egypt's economic reform program, which was scheduled for September, has been postponed for the second time, expecting it to take place in the first quarter of 2024.

He pointed out that "the first review of the IMF staff this month will not take place because of the postponement of the government's implementation of some of the commitments it agreed

with the Fund during the last agreement."

In December, the IMF's executive board approved a \$3 billion loan to Egypt under a 46-month deal. Egypt received its first payment of \$347 million in December and the remaining payments were due to be received following reviews by IMF staff.

Source (Al-Asharq Al-Awsat Newspaper, Edited)

Arab Region Succeeds In Raising Its Renewable Energy Capabilities

Arab countries in the Middle East and North Africa (MENA) region increased their renewable energy capacity by 57 percent from mid-2022 to mid-2023 to reach 19 GW, a new Global Energy Monitor report found.

The observatory predicted a further rise of half by 2024, although the region still needs to double this capacity 20 times from renewables to replace gas-based power. This situation reflects the fact that the region is still addicted to the use of gas

in power plants, which could hinder the clean transformation that governments are seeking by pumping billions of dollars into new investments.

Arab countries face many challenges in achieving the transition to clean energies given the political, economic, environmental, social, and human capital problems.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

بعثة صندوق النقد: لبنان لم يُجر الإصلاحات المطلوبة

كشفت بعثة صندوق النقد الدولي، بعد اختتام زيارتها ومشاوراتها في لبنان، عن عدم تطبيق السلطات اللبنانية الإصلاحات العاجلة المطلوبة، مما سيؤثر على الاقتصاد لأعوام مقبلة. وانتقد الصندوق غياب الإرادة السياسية في اتخاذ القرارات الصعبة، وإن كانت شديدة الأهمية، لبدء الإصلاح.

ووفق صندوق النقد، فإنّ الافتقار إلى الإرادة السياسية في اتخاذ قرارات صعبة يُضعف القطاع المصرفي، مطالبا باتخاذ قرارات سياسية شاملة لاحتواء العجز المالي، وبدء

إعادة هيكلة النظام المصرفى. ونوّه الصندوق إلى أنّ هناك فرصة لإجراء إصلاحات شاملة لتعزيز الحوكمة والمحاسبة في "مصرف لبنان المركزي"، لكن الحكومة بحاجة لتنفيذ استراتيجية مالية متماسكة لاستعادة القدرة على تحمل أعباء الديون، وإفساح المجال للإنفاق الاجتماعي والإنفاق على البنية التحتية

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)

تأجيل وراجعة صندوق النقد للاقتصاد الوصري للربع الأول ون 2024



وكان المجلس التنفيذي لصندوق النقد الدولي

قد وافق في ديسمبر (كانون الأول) الماضي على تقديم قرض لمصر بقيمة ثلاثة مليارات دولار بموجب اتفاق مدته 46 شهراً. وتسلمت مصر أول دفعة من الصندوق في ديسمبر بقيمة 347 مليون دولار، وكان من المقرر تسلم الدفعات الباقية عقب المراجعات التي يجريها خبراء الصندوق.

المصدر (صحيفة الشرق الأوسط، بتصرّف)



الونطقة العربية تنجح في رفع قدراتما ون الطاقة الوتجددة

خلص تقرير جديد لمرصد الطاقة العالمي إلى أن الدول العربية في منطقة الشرق الأوسط وشمال أفريقيا رفعت قدراتها في مجال الطاقة المتجددة بنسبة 57 في المئة في الفترة من منتصف 2022 إلى منتصف 2023 لتصل إلى 19 غيغاواط. وتوقع المرصد المزيد من الارتفاع بمقدار النصف بحلول 2024، على الرغم من المنطقة لا تزال بحاجة إلى مضاعفة هذه القدرة 20 مرة من

مصادر الطاقة المتجددة لتحل محل الطاقة التي تعتمد على الغاز. ويعكس هذا الوضع حقيقة أن المنطقة لا تزال تدمن استخدام الغاز في تشغيل محطات الكهرباء، وهو أمر قد يعرقل التحول النظيف الذي تسعى له الحكومات عبر

ضخ المليارات من الدولارات في استثمارات جديدة.

و تواجه البلدان العربية العديد من التحديات لتحقيق التحول إلى الطاقات النظيفة بالنظر إلى المشاكل السياسية والاقتصادية والبيئية والاجتماعية ورأس المال البشري.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)



Jordan Achieves Leap in Tourism Revenue Growth

Data from the Central Bank of Jordan showed that the income of the tourism sector increased by 41.3 percent during the past eight months of this year, with an annual comparison, driven by the rise in the number of tourists. From January to the end of August, revenues were about 3.651 billion dinars (\$5.1 billion).

According to the bank, the rise was driven by the increase in the number of incoming tourists, which reached about 4.5 thousand tourists, with a growth rate of 41.9 percent.

The number of overnight tourists increased to about 3.757 thousand tourists with a growth rate of 38.5 percent, while the number of one-day tourists reached about 747 thousand tourists with a growth rate of 61.3 percent.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)



الأردن يحقق قفزة في نوو إيرادات السياحة

أظهرت بيانات البنك المركزي الأردني، زيادة دخل القطاع السياحي بنسبة 41.3 في المئة خلال الأشهر الثمانية الماضية من العام الحالي، بمقارنة سنوية، مدفوعا بارتفاع أعداد السياح. وبلغت الإيرادات من يناير (كانون الثاني) وحتى نهاية شهر أغسطس (آب) نحو 3.651 مليار دينار (5.1 مليار)

وبحسب البنك فقد جاء الارتفاع جاء مدفوعا بزيادة عدد السياح الوافدين الذي وصل إلى نحو 41.9 ألف سائح وبنسبة نمو بلغت 41.9 في المئة

وارتفع عدد سياح المبيت ليصل لنحو 3.757 ألف سائح وبنسبة نمو 38.5 في المئة، فيما وصل عدد سياح اليوم الواحد حوالي 747 ألف سائح وبنسبة نمو 61.3 في المئة.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرف)

Jordan Achieves Leap in Tourism Revenue Growth

Data from the Central Bank of Jordan showed that the income of the tourism sector increased by 41.3 percent during the past eight months of this year, with an annual comparison, driven by the rise in the number of tourists. From January to the end of August, revenues were about 3.651 billion dinars (\$5.1 billion).

According to the bank, the rise was driven by the increase in the number of incoming tourists, which reached about 4.5 thousand tourists, with a growth rate of 41.9 percent.

The number of overnight tourists increased to about 3.757 thousand tourists with a growth rate of 38.5 percent, while the number of one-day tourists reached about 747 thousand tourists with a growth rate of 61.3 percent.

Source (Al-Arab Newspaper of London, Edited)

تحسن نوو الصادرات يقلص فجوة العجز التجارى التونسى

يواصل العجز التجاري في تونس التراجع خلال 2023، في مؤشر يوفر للحكومة فرصة التقاط الأنفاس ويمنحها دافعا لتعزيز الصادرات فيما تبقى من العام، بما يدعم الاحتياطات النقدية للبلد بشكل أكبر.

واستنادا إلى بيانات التجارة الخارجية التي أوردها معهد الإحصاء الحكومي، فقد تقلص الفرق بين الصادرات والواردات خلال الأشهر الثمانية الأولى من هذا العام بنسبة 28 في المئة على أساس سنوي. وبحسب الأرقام الرسمية بلغ عجز التجارة الخارجية بنهاية أغسطس الماضي 12.19 مليار دينار (3.93 مليار

دولار) مقارنة مع 2.5 مليار دولار خلال الفترة ذاتها من العام الماضي. ويأتي تراجع عجز الميزان التجاري مدفوعا بنمو الصادرات بنسبة 10.1 في المئة على أساس سنوي، إلى 13.1 مليار دولار، فيما تراجعت الواردات بنسبة 1.8 في المئة على أساس سنوي، لتبلغ قيمتها 17 مليار دولار.

المصدر (صحيفة العرب اللندنية، بتصرّف)

Qatar Chamber Calls for Encouraging Gulf Investments

Qatar Chamber participated in the consultative meeting between the GCC Ministers of Commerce and the Chairmen of the GCC Federations and Chambers of Commerce and Industry, held in Salalah, Sultanate of Oman.

The Second Vice Chairman of the Chamber, Rashid bin Hamad Al-Athba, stressed that "the Chamber proposes the participation of the private sector in expressing an opinion on the outputs of the advisory studies and the proposed laws related to the

private sector, and participation in the technical team of the Food Security Committee and the relevant committees."

Calling for "encouraging joint investments and adopting the slogan "Made in the Gulf" to encourage joint investments, working towards unifying - to some extent - economic policies, and promoting joint projects through partnership between the public and private sectors, such as water interconnection, electrical interconnection, land transport, railway projects, and industrial projects based on technology and innovations."

Source (Al-Raya Qatari Newspaper, Edited)



عرفة قطر تدعو لتشجيع الاستثوارات الخليجية

شاركت غرفة قطر في اللقاء التشاوري بين وزراء التّجارة بدول مجلس التعاون الخليجي ورؤساء مجالس اتحادات وغرف التجارة والصناعة بدول المجلس، الذي عُقد في مدينة صلالة بسلطنة عُمان.

وأكد النائب الثاني لرئيس مجلس إدارة الغرفة راشد بن حمد العذبة، أن "الغرفة تقترح مشاركة القطاع الخاص في إبداء الرأي عن مخرجات الدراسات الاستشارية والقوانين المطروحة المتعلقة بالقطاع الخاص،

والمشاركة ضمن الفريق الفني بلجنة الأمن الغذائي واللجان ذات العلاقة". وداعا إلى "تشجيع الاستثمارات المشتركة وتبني شعار "صنع في الخليج" لتشجيع الاستثمارات المشتركة، والعمل نحو توحيد -إلى حدّ ما- السياسات الاقتصادية، والترويج لمشاريع مشتركة عن طريق شراكة القطاعين: العام والقطاع الخاص، مثل الربط المائي والربط الكهربائي والنقل البري، ومشاريع السكك الحديد، والمشاريع الصناعية القائمة على التكنولوجيا والابتكارات".

المصدر (صحيفة الراية القطرية، بتصرّف)

Sharp Decline in Shares of "Evergrande" Chinese after the Suspension of Employees

The share price of Chinese developer "Evergrande" recorded sharp losses of about 25 percent as trading began on the Hong Kong Stock Exchange on Monday, after police arrested a number of employees of the heavily indebted group. The company's share price fell to \$0.47 after ending trading Friday before the weekend at a price of 0.62.

The decline comes after police in the southern Chinese city of Shenzhen announced the arrest of a number of employees of Evergrande Wealth Management, a financial subsidiary of the real estate group.

The real estate sector, along with the construction sector, contributes about a quarter of China's GDP and is one of the pillars of economic growth in the country, especially in light of the boom witnessed over the past decades.

Source (Al-Arabiya.net Website, Edited)

تراجع حاد في أسهم "إيفرغراند" الصينية بعد توقيف ووظفين

سجّل سعر سهم شركة "إيفرغراند" الصينية للتطوير العقاري خسائر حادة ناهزت 25 في المئة مع بدء التداولات في بورصة هونغ كونغ اليوم الاثنين، بعد إلقاء الشرطة القبض على عدد من موظفي المجموعة المثقلة بالديون. وتراجع سعر سهم الشركة الى 0.47 دولار بعدما أنهى التداولات الجمعة قبل عطلة نهاية الأسبوع عند سعر 0.62.

ويأتي التراجع بعد إعلان الشرطة في مدينة شينجين بجنوب الصين توقيف عدد من العاملين في شركة "إيفر غراند ويلث ماناجمنت" (إيفر غراند لإدارة الثروات)، وهي شركة مالية تابعة للمجموعة العقارية.

ويساهم القطاع العقاري مع قطاع البناء بنحو ربع الناتج المحلي في الصين، ويعدان من ركائز النمو الاقتصادي في البلاد، لاسيما في ظل الطفرة التي شهدها خلال العقود الماضية.

المصدر (موقع العربية. نت، بتصرّف)

